
Virginia ltta MARCU O artistă completă. Frumuseţe, 
talent, forţă expresivă. Am vă
zut-o de mulţi ani- nu spun câţi 

- in genuri diferite şi niciodată 

n-a trecut prin scenă pur şi sim
plu. A captat atenţia, a stârnit 

curiozitatea, admiraţia, hazul 

sau tulburătoare& emoţie, cu 
mijloacele simple ale inteligen
ţei naturale, ale trăirii autentice 

şi ale dăruirii totale in joc. Ade

vărul şi bucuria jocului sunt 
elementele care o particulari
zează in primul rând, substra

tul de rost şi sens al creaţiei 
intrupate, sugestia de iscodire 
mai profundă, şi mai tentantă, a 

misterului universului lăuntric 

omenesc. Vezi, simţi şi cerce
tezi, deopotrivă, zonele nemăr

turisite ale ursitei omului în 
cotidian şi eternitate, in real şi 
vis. Ceea ce fac, de fapt, marii 

actori ai lumii. 

Din bogata fişă de creaţie, extrag 
roluri diverse, importante: in 
comedie lirică şi satirică -

Luluţa din Chiriţa În provincie 

de Vasile Alecsandri, El vira 

din Vis de secătură de Mircea 
Ştefănescu, Ziţa şi Veta din 
O noapte furtunoasă, Zoe 

din O scrisoare pierdută de 
I.L. Caragiale, Margareta din 
Gaiţele de Alexandru Kiriţescu 
(şi acum una dintre "gaiţe"); in 
dramă - Abigail din Vrăjitoarele 

din Salem de Arthur Miller, Josie 

din Luna dezmoşteniţil or de 
Eugene O'Neill, Irina din Matca 

de Marin Sorescu, Arkadina 

din Pescăruşul de A.P. Cehov, 
Marth;J din Cui i-e frică de 
Virginia Woolf?de Edward Albee, 
Elena Andreevna din Şantaj 
de Liudmlla Aazumovsi<Ail, 
Oktawia din Portret de criminal 
de Slawomlr MroZek. 



1EA1RlJL..,. 11 
Constantin Paraschivescu: Doamna ltta Marcu, aţi absolvit, 

dacă nu mă Înşel, În 1963 . . .  Într-o serie considerabilă numeric 

- şaizeci şi doi de actori - şi remarcabilă prin câteva nume 

care s-au impus: Irina Petrescu, Ştefan Iordache, Eugenia 
Dr�go'Ţ'irescu, Dionisie Vitcu, Valentin Uritescu şi, dacă-mi daţi 

vo1e, şt dumneavoastră . . .  Ce profesori aţi avut? 

Virginia ltta Marcu: La început pe Dinu Negreanu, după aceea 
am fost la clasa lui  Finţi. Alexandru Finţi a fost profesorul meu 
de la care am învăţat foarte mult şi căruia şi astăzi îi mulţumesc 
pentru tot ce m-a învăţat. 
C.P.: Vi s-a conturat un gen anume de personaje din anii de 

studii: ingenue, cochete, tragice, de compoziţie, de comedie? 

V.I.M.: Când am terminat institutul, m-am dus la maestrul Finţi 
şi l-am întrebat: "Maestre, spune-ţi şi mie în ce sunt mai bună?". 
Cer scuze că pare o lipsă de modestie, dar mi-a spus aşa: "în 
toate, Virginia . . .  în toate!". Aşa că . . .  asta e! 
C.P.: Unde aţi fost repartizată după absolvire? 

V.I.M.: La Braşov. Şi aici am rămas. 
C.P.: Şi debutul ,  cum a fost? 
V.I.M.: Debutul a fost o întâmplare. Se juca Chiriţa În provincie 

de Vasile Alecsandri, cu Stela Popescu în Luluţa. Ea a plecat 
la Bucureşti şi eu am înlocuit-o. Deci, Luluţa, în 1963. Dar tot 
atunci am fost distribuită în Anca din Grădina cu trandafiri de 
Andi Andrieş. Deci, dublu debut. 
C.P.: Ce explică statornicia dumneavoastră În colectivul 

braşovean? 
V.I . M . :  Eu ştiu?  N u  cred că aş putea să expl ic .  Dar au 
precumpănit momentele de stimulare profesională din partea 
unor personalităţi regizorale ca Sică Alexandrescu,  de pildă, 
care a fost şi director, a lui Eugen Mercus care i-a urmat, a 
tinerilor ambiţioşi Florin Fătulescu, Mircea Marin.  S-au realizat 
atunci nişte spectacole remarcabile, diverse, moderne, unele 
chiar de răsunet naţional. Distinse şi cu premii la festivalurile 
de teatru contemporan. Erai fericit să joci într-un asemenea 
colectiv. 
C.P.: Aţi jucat foarte multe roluri În genuri diferite. Ce satisfacţii v-au adus ele? 
V.I.M.: Satisfacţia pe care o poate aduce un rol reuşit. Mie mi-a fost totdeauna teamă de plafonare. 
Totdeauna. Şi faptul că puteam juca genuri diferite, de la Căsătoria lu i  Gogol la Zoe din O scrisoare 

pierdută sau Josie din Luna dezmoşteniţilor, m-a ajutat în lupta asta a mea cu mine însămi .  
C.P.: Aţi aşteptat un rol care n-a venit? 

V.I.M.: Da, un singur rol . În rest, am avut de toate. Mi-am dorit grozav de mult în tinereţe, şi la maturitate, 
mă rog, să joc Cleopatra. Şi n-am avut prilejul .  
C.P.: Din Cezar şi Cleopatra de Bernard Shaw . . .  
V.I.M.: Nu,  din Antoniu şi Cleo patra de William Shakespeare. La Bernard Shaw nu m-am gândit niciodată. 
Fi indcă în Cezar şi Cleo patra eu o vedeam pe Vivien Leigh, adică mai minionă, însă Cleopatra lui 
Shakespeare era mai aproape de mine şi pe ea aş fi  vrut s-o joc. Nu s-a putut. Aşa a fost să fiei 



C.P.: Relaţia cu partenerii experimentaţi se stabileşte mai firesc, ii 

cunoaşteţi. Cum e relaţia cu tinerii? 

V.I.M.: A, excelentă! 
C.P.: În Şantaj, de pildă . . .  

V.I.M . . Cred că de puţine ori s-au înţeles oamenii cum ne-am înţeles 

noi. A fost o atmosferă de lucru extraordinară! Eu am primit de la ei , 
eu le-am dat lor . . .  Iar Claudiu Goga este un regizor nemaipomenit! 
C.P.: Există o emulaţie profesională in teatrul din Braşov? 

V.I.M.: Eu zic că, de când a venit Mircea Cornişteanu, există aşa 
ceva. A scos teatrul din anonimat. A adus regizori importanţi , ne-a 

pus la lucru . . .  Or, asta înseamnă teatru 
v iu . Aduce cron icari  la  prem iere ,  a 
organizat o microstagiune cu şase spectacole la Bucureşti, toamna trecută, 
ne vede lumea . . .  Un teatru care nu se vede, acela e un teatru mort. 
C.P.: Publicul din Braşov vine la teatru? 
V.I.M.: Braşovul e un oraş muncitoresc, cu multe probleme la ora actuală. 
Poate şi generale, că omul nu mai are chef de teatru. Se gândeşte la multe 
altele, are destule necazuri şi când vine de la lucru preferă să se uite la televizor. 
Nu se mai gândeşte la teatru . Poate, cu timpul, se vor reintoarce. Eu, personal, 
n-am timp să mă uit la televizor, dar când deschid şi văd numai violuri ,  
asasinate, psihopaţi , închid şi-mi iau o carte şi citesc. Până la urmă, lumea o 
să se sature de toate astea şi o să se re întoarcă la teatru . . .  unde să plângă 
alături de mine, să râdă alături de mine, să înveţe ceva, să-şi pună întrebări, 
să-şi răspundă. 
C.P.: Ce vă mulţumeşte, ce vă nemulţumeşte, doamnă, in viaţa de artist? 

V.I.M. : Ei, e o întrebare foarte grea . . .  N-am ajuns vedetă, cum visează orice 
actor. Dar este o mare 
mulţumire, pe care eu nici 
nu cred că pot să o exprim 
în cuvinte, faptul  că joc. 
Este o patimă, este aerul 
meu, viaţa mea, totu l !  Nu 
cred că poate f i  mai mare 
mu lţumi re .  Nemulţumi r i ,  

sigur că  sunt. . .  Mi-ar plăcea să existe mai puţine 
răutăţi, să ne ajutăm mai mult uni i pe alţi i ,  că e o 
meserie care se face în colectiv. Mi-ar plăcea ca, de 
exemplu ,  consil ierii locali să fie mai aplecaţi către 
teatru şi cu o înţelegere mai mare pentru faptul de 
cultură. Să ne iubească mai mult. 
C.P.: Ce vă doriţi pentru anu/2000? Şi din 2000 i'ncolo? 
V.I.M.:  Să ştiţi că meseria noastră e, in primul rând, 
una de rezistenţă. Deci ,  imi doresc în primul rând 
sănătate. Şi putere de muncă, f i indcă dacă asta e 
patima mea, s-o mai pot face . . .  
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